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Besvarelse af § 37 spørgsmål 33/2019 
 
 

1. Har læger mulighed for at praktisere privat i Grønland?  

Svar: 
Læger, der ønsker at praktisere privat i Grønland, har mulighed for at åbne en 
lægepraksis.  

For at kunne drive selvstændig lægepraksis forudsættes det, at lægen har ret til 
selvstændig virke som nærmere defineret i §2 og 3 i Anordning nr. 860/1991 for 
Grønland om ikraftsættelse af lov om udøvelse af lægegerning. Der er ikke fastsat nogle 
regler om anden videreuddannelse af læger, som måtte ønske at drive privat praksis. 

I henhold til Selvstyrets bekendtgørelse nr. 7 af 15. juni 2017 om Landslægeembedets 
virke § 7., stk 2, vil det være Landslægeembedet, der skal føre tilsyn med 
sundhedsfaglig virksomhed uden for Sundhedsvæsenet.  

 

2. Hvad forhindrer privat praktiserende læger at starte eget praksis i Grønland?  
 
Svar: 
Afhængigt af hvilke undersøgelses- og behandlingstilbud en privatpraktiserende læge 
ønsker at tilbyde vil der være etablerings- og driftsomkostninger forbundet med køb af 
udstyr og ansættelse af specialiseret personale. 

Som udgangspunkt må det forventes, at lægen har adgang eller kan henvise til, et 
laboratorie for eventuelle nødvendige laboratorieanalyser. Tilsvarende gælder for 
supplerende undersøgelser som f.eks. røntgen- og ultralyd, og udskrivning af medicin. 

Lovgivningen tager for nuværende ikke hensyn til en regulering eller betjening af private 
praksis. 

3. Har privat praktiserende læger i Grønland mulighed for at give patienter 
medicin?  

Såfremt der menes, om en læge i givet fald skulle have mulighed for, for egen regning, 
at uddele medicin, så har vedkommende kun mulighed for dette, hvis der fra 
Landsapotekeren gives tilladelse til at indkøbe lægemidler enten på Landsapoteket eller 
direkte hos grossist (Lægemiddelforordningen §9).  
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4. Kan privat praktiserende læger i Grønland mulighed for at uddele medicin 
recept til afhentning i det offentlige sundhedsvæsen?  
 
Der henvises til ”bekendtgørelse om ydelser og brugerbetaling” kap. 4 §18-20, for en 
regulering af dette område. I §19 angives, at lægemidler er gratis såfremt der er en 
recept udstedt af læge, tandlæge eller anden autoriseret sundhedsperson. Det fremgår 
ikke, hvorvidt vedkommende skal være ansat i sundhedsvæsenet. Det må tolkes 
således, at en privatpraktiserende læge eller tandlæge kan udskrive recepter, som kan 
ekspederes hos det offentlige Sundhedsvæsen. 
  
Sundhedsvæsenet er ikke indrettet efter at skulle ekspedere papirrecepter i større 
omfang. Efter implementering af det nye EPJ ligger alt sundhedsvæsenets 
dokumentation samt henvisninger elektronisk i Cosmic, som en privatpraktiserende 
læge ikke umiddelbart vil have adgang til. 
 
En privatpraktiserende læge vil jf. svar på spørgsmål tre skulle have tilladelse til at 
indkøbe og indføre lægemidler til brug i praksis og evt. udlevering til patienter. 
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